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Prediking 

Gemeente van Jezus Christus, 

De woorden die Jezus bidt wanneer hij is gekruisigd, ‘Vader, vergeef het hun, want ze weten niet wat 

ze doen’ getuigen van een bovenmenselijk goedheid. Voor iedereen die deel heeft aan zijn 

verraderlijke arrestatie, aan zijn onrechtvaardige veroordeling en de wrede uitvoering van de straf, 

voor Judas, voor de hogepriester en zijn dienaren, voor de andere religieuze leiders, voor koning 

Herodes en zijn soldaten, voor Pilatus en de Romeinse soldaten – voor hen allen bidt Jezus om 

vergeving. 

 

Het is niet voor te stellen dat een mens dat kan bidden als hem zoveel is aangedaan. Maar aan de 

andere kant kunnen we ons juist wel goed voorstellen dat Jézus dit bidt. Want vergeving was 

gedurende heel zijn openbare optreden, in zijn ontmoetingen met mensen, in zijn leergesprekken, de 

verhalen die hij vertelde, een heel belangrijk thema geweest. Een thema dat nauw samenhing met de 

tekenen van het Koninkrijk van God. Vergeving is een teken van het koninkrijk van God. 

Ik moet denken aan het prachtige verhaal van de verlamde man die door zijn vier vrienden bij Jezus 

wordt gebracht. Jezus ziet hen, hij ziet hun geloof, en het eerste wat hij tegen de verlamde zegt is: 

‘Vriend, uw zonden worden u vergeven’ (Marcus 2,5). 

Ik moet ook denken aan de vrouw die als zondares bekend stond. Die met haar tranen Jezus’ voeten 

wast en ze met haar haren afdroogt. Tegen de omstanders zegt Jezus: ‘Haar zonden zijn haar 

vergeven, al waren het er vele, want ze heeft veel liefde betoond’ (Lucas 7,47). 

De omstanders zijn in beide situaties hoogst verbaasd of zelfs verbolgen dat Jezus die uitspraken over 

vergeving doet. Zonden vergeven, dat is toch iets wat alleen God kan doen?! 

 

En het ís ook zo, dat in de Hebreeuwse bijbel, het Oude Testament, vergeving voorbehouden is aan 

God alleen. Het is ook daar een heel belangrijk thema, maar het is geen mensenwerk. Mensen 

vrágen vergeving, aan God en God schénkt vergeving.  

Vanuit zijn vertrouwen op de vergevingsgezindheid van God roept de dichter van Psalm 130 uit de 

diepte: 

 Als U de zonden blijft gedenken, HEER, 

 Heer, wie houdt dan stand? 

 Maar bij U is vergeving, 

 Daarom eert men U met ontzag. 

In het Oude Testament is vergeven iets dat God doet, het is geen mensenwerk. Zelfs van de meest 

vergevingsgezinde persoon die we kennen uit het OT wordt niet verteld dat hij daadwerkelijk, met 

zoveel woorden vergeeft. Hebben jullie een idee op wie ik doel? Jozef! Hem worden door zijn broers 

verschrikkelijke dingen aangedaan, maar Jozef blijft hen dat uiteindelijk niet nadragen. Hij verzoent 

zich met zijn broers. Er vallen tranen. Ze omhelzen elkaar. Maar het woord vergeving valt niet. 
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Jezus’ reactie op de verbazing en verbolgenheid van de omstanders over het feit dat hij vergeving 

aanzegt, is dat hij verklaart dat hij van God volmacht daartoe heeft gekregen. Daarom kan hij in naam 

van God zeggen tot de verlamde man: ‘Vriend, uw zonden worden u vergeven.’ Daarom kan hij 

namens God zeggen over de vrouw die met haar tranen Jezus’ voeten wast: ‘Haar zonden zijn haar 

vergeven, al waren het er vele.’ 

 

Dat is dus nieuw, die volmacht. Maar het is niet het enige nieuwe. Jezus spreekt niet alleen over zijn 

volmacht om te vergeven. Hij geeft zijn volgelingen ook de opdracht om elkáár te vergeven. Jezus 

maakt van vergeving mensenwerk. Hij haalt vergeving uit de sfeer van de tempel, van het gebed en 

het offer, en legt de vergeving als het ware op straat, en in de huizen en harten van mensen. God is 

niet de enige die kan vergeven. Ook mensen mogen elkaar vergeven, is Jezus’ boodschap. 

We lazen wat Jezus zegt over de grenzeloze bereidheid om een ander te vergeven. Petrus, onder de 

indruk van Jezus’ boodschap van vergeving, had gevraagd: 

 ‘Heer, al mijn broeder of zuster tegen mij zondigt, 

 Hoe vaak moet ik dan vergeving schenken? 

 Tot zevenmaal toe?’ 

 Jezus antwoordde: 

 ‘Niet tot zevenmaal toe, zeg ik je, 

 Maar tot zeventig maal zeven.’ 

En daarna gaat Jezus de gelijkenis vertellen van de vergevingsgezinde koning en zijn genadeloze 

dienaar. 

 

In het Onze Vader, het gebed dat Jezus leerde, is menselijke vergeving zelfs een voorwaarde voor 

Gods vergeving geworden! ‘Vergeef ons onze schulden, zoals ook wij hebben vergeven wie ons iets 

schuldig was’ leert Jezus ons te bidden. En hij voegt daar aan toe: ‘Want als jullie anderen hun 

misstappen vergeven, zal jullie hemelse Vader ook jullie vergeven. Maar als je anderen niet vergeeft, 

zal jullie Vader jullie je misstappen evenmin vergeven’ (Matteüs 6,12.14-15). 

 

Tot aan zijn dood blijft Jezus trouw aan zijn geloof in de kracht van vergeving. De vergeving die wij 

mensen van God mogen ontvangen. En de vergeving die we elkaar mogen schenken. Jezus blijft 

geloven in de bevrijdende, helende en vredestichtende kracht van vergeving als één van de tekenen 

van het koninkrijk van God. 

Trouw aan dat geloof kan Jezus bidden, ondanks alles wat hem wordt aangedaan: ‘Vader, vergeef het 

hun, want ze weten niet wat ze doen.’ 

 

Jezus beroept zich, in dat gebed, op wat er in het boek Numeri staat over de mogelijkheid van 

vergeving bij onopzettelijke overtredingen van Gods geboden. Daar zegt Mozes: 

 ‘Het kan zich voordoen dat jullie onopzettelijk verzuimen één van de geboden na te leven… 

 De priester moet dan aan de hele gemeenschap een verzoeningsrite voltrekken… 

 De voltallige gemeenschap van Israël zal vergeving krijgen, 

 evenals de vreemdelingen die bij jullie wonen, 

 omdat het een onopzettelijke misstap was.’ (Numeri 15,22-26) 

 

Het is indrukwekkend en groots dat Jezus het zo voor zijn belagers en vijanden opneemt. Maar het is 

ook voor misverstand vatbaar, die toevoeging ‘want ze weten niet wat ze doen’. Je zou het kunnen 

opvatten als een vergoelijking: het is minder erg wat ze doen, hun schuld is minder groot, want ze 

beseffen niet ten volle wat ze aan het doen zijn. Je zou het zelfs kunnen opvatten als een ontkenning 

van de schuld: wie ongeweten kwaad doet, heeft er geen schuld aan. 
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Het is belangrijk denk ik om deze misvatting recht te zetten. Vooral ook omdat dit een misverstand is 

dat zich ook bij menselijke vergeving kan voordoen en voor veel verwarring en leed kan zorgen. 

 

‘Ze weten niet wat ze doen’, dat zie ik als een uiting van intens inleven en meeleven van Jezus met 

degenen die hem iets aandoen. Een uiting van ontferming. Ontferming, dat is wat Jezus beweegt om 

God om vergeving te vragen. Jezus vraagt dat uit ontferming. Ontferming, dat is ook waar Jezus zich 

op beroept, wanneer hij bij God om vergeving vraagt. Jezus doet ook een beroep op Góds 

ontferming. 

 

Vergeven is niet het goedpraten of wegwuiven of ontkennen van een schuld. Vergeven is: met 

erkenning van de schuld afzien van de wil tot straffen en het laten varen van de gegriefdheid, of 

boosheid of wrok over die schuld. 

Andersom: vergeving vragen, aan God of je naaste, kan niet door je te verontschuldigen (sorry, maar 

ik wist niet dat je het zo erg zou vinden). Vergeving vragen kan alleen als je je schuld, dat wat je de 

ander aandeed, benoemt en erkent. 

 

In vergeven zit het woord geven. Dat zegt het al: vergeving is een geschenk, een cadeau. Het wordt 

gegeven uit vrije wil. Het komt voort uit de goedheid van iemands hart. 

Vergeving vrágen gaat daarom best ver. Je hebt er geen recht op, je kunt het niet eisen, je kunt het 

niet afdwingen. Je kunt er alleen maar op hopen. 

Misschien dat je hoogstens kunt vragen: kún je me vergeven? (in plaats van wil je me vergeven?) Ook 

dat getuigt van inleving. Inleven in hoe moeilijk vergeven kan zijn voor wie iets is aangedaan. 

 

Tot aan zijn dood is Jezus trouw gebleven aan zijn geloof in de kracht van vergeving. Daarvan 

getuigen zijn woorden die hij zegt vanaf het kruis: ‘Vader, vergeef het hun, want ze weten niet wat ze 

doen.’ 

Vlak daarvoor, toen Jezus voor de laatste keer met zijn leerlingen aan tafel had gezeten, om het 

pesachmaal te vieren, had hij een brood genomen, het zegengebed uitgesproken, het brood 

gebroken en aan de leerlingen gegeven met de woorden: ‘Neem, eet, dit is mijn lichaam’. En hij had 

een beker genomen, het dankgebed uitgesproken en hun de beker gegeven met de woorden: ‘Drink 

allen hieruit, dit is mijn bloed, het bloed van het verbond, dat voor velen vergoten wordt tot 

vergeving van zonden.’ 

Ik denk dat Jezus’ woorden over vergeving bij de Maaltijd alles te maken hebben met zijn gebed om 

vergeving vanaf het kruis. In zijn laatste uur, als zijn lichaam wordt gebroken en zijn bloed wordt 

vergoten doet Jezus een laatste dringend beroep expliciet op God, impliciet, onuitgesproken ook op 

ons om de bevrijdende, helende en vredestichtende kracht die er van vergeving uitgaat oprecht een 

kans te geven. 

Amen. 

 

 

 


